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Costin Manoliu: În ce măsură 

familia, anturajul, au influenţat 

devenirea dvs. ulterioară? 

Dominic Dembinski: Într-o mare 

măsură. Tatăl meu, Constantin 

Dembinski, care s-a prăpădit în 

1 987, a fost unul  dintre primi i  

operatori de film d in  ţara noastră. 

A făcut parte dintr-o generaţie 

de aur, alături de Ovidiu Gologan. 

Toată viaţa lui a făcut film docu

mentar. Pr in  natu ra meser ie i  

trebuia să fie prezent şi în teatre, 

în săli de expoziţie sau muzee. 

U n e l e  d in t re p r ime le  me le  

amintiri din copilărie sunt legate 

de faptul  că mergeam cu tata 

când el filma. Aveam atunci un 

sentiment de importanţă deose

bită, pentru că la vremea aceea 

un operator cu un aparat de filmat 

nu era puţin lucru. Nu erau , ca 

acum,  camere de televiziune pe 

toate drumurile. Mi-aduc aminte 

de demonstraţi i le  de 1 Mai şi 

23 August pe care le fi lma şi în 

t impul cărora avea o presiune 

îngrozitoare. Lucrând la studioul 

"Sahia", materialele erau veri

ficate şi trebuiau cenzurate chiar 

din modul în care erau filmate. 

Tatăl meu avea un simţ gogolian 

al realităţi i .  De multe ori îndrepta 

aparatul către unul care era beat 

sau către altul care era mai mult 

decât pitoresc în acea masă de 

oameni discipl inaţi . De aceea, 

avea uneori probleme la montaj . 

Fiind un profesionist foarte bun i 

se permiteau nişte licenţe. Avea 

un ochi foarte ascuţit cu care 

surprindea realitatea. A fost un 

autodidact. A devenit un profe

sionist desăvârşit printr-o şcoală 

a vieţi i ,  fiind un intuitiv extraor

dinar. Mai târziu, când eu eram 

la Institutu l de Teatru , aveam 

dispute pe teme artistice. Îmi 

spunea că înainte de toate un 

artist care face teatru sau fi lm 

trebuie să fie un vieţaş, adică un 

om care trebuie să cunoască 

viaţa, oamenii ,  foarte bine. Mi-I 

dădea exemplu  pe Tou louse

Lautrec care stătea în cârciumă 

şi picta ceea ce vedea în jurul lu i .  

Tatăl meu s-a ocupat ind irect 

foarte tare de educaţia  mea. 

M i-a pus în mână tot fe lu l  de 

cărţi . Nu-mi dădea sfaturi ca un 

tată, ci ca un prieten. Mai târziu, 

după ce s-a prăpădit, am simţit 

imensa lui influenţă asupra mea. 

Cuvintele nu sunt îndeajuns ca 

să-i mulţumesc. Mă străduiesc ca 

prin ceea ce fac să nu-l dezamă

gesc acolo unde e acum. 

C.M. :  Ce actori vă plăceau in anii 

copilăriei, ai adolescenţei? 

D.D. : Am locuit ,  ca şi acum ,  

aproape de Grădina Icoanei, unde 

iarna mă jucam cu bulgări de 

zăpadă împreună cu alţi copi i .  La 

o anumită oră, înainte de şapte 

seara, când noi ne pregăteam 

să intrăm în casă, rebegiţi de frig 

şi sătui de joacă, pe aleea parcului 

apărea un personaj masiv, greoi , 

care trecea sobru . Ne  capta 

atenţia imediat. Avea o aură în 

jurul lu i .  Îl văzusem în filme, în 

tot felul  de roluri .  Pentru că ni se 

părea destul de imobil îl atacam 

cu bulgări de foarte aproape.  

Atunci el se intorcea către noi , 

se uita printre sprâncene. după 



care, cu o sprinteneală pe care 

nu i-o bănuiam , făcea repede 

câţiva bulgări şi se lansa într-o 

luptă pătimaşă cu noi. Lucru care 

ne excita foarte tare. Trăiam 

evenimetul respectiv cu o inten

sitate ieş ită d in comun.  Peste 

câteva m i n ute se oprea,  se  

scutura de zăpadă în timp ce ne 

boscorodea - noi înţelegeam că 

totul a fost un joc - şi redevenea 

acel trecător impasib i l ,  demn,  

după care părăsea parcul .  După 

1 7-1 8 ani l-am re întâlnit. Era în 

comisia Teatrului "Nottara
"
, unde 

eu dădeam examen pentru a 

deveni regizor al acestui teatru 

bucureştean .  E vorba despre 

George Constantin. M-a între

bat ce amintiri despre teatru am 

d i n  per ioada cop i lăr ie i .  l -am 

povestit întâmplarea descrisă 

mai sus. S-a amuzat copios şi de 

atunci între noi a fost o amiciţie 

de care mă simt onorat. Grădina 

I coane i  este lângă Teatru l 

"Bulandra
" 

şi în t impul pauzei 

d intre două acte ale specta

colelor, de multe ori , pe banca 

din faţa teatru lui ,  care acum nu 

mai e, ieşea Toma Caragiu să 

fumeze o ţigară. Stătea de vorbă 
cu noi, copii i ,  ceea ce ne bucura 

i mens. Actorii aveau pentru mine 

o charismă aparte. Îi şt iam din 

f i lme,  de la televizor, din cele 

câteva spectacole pe care le 

văzusem. Personal itatea lor vie 

în viaţa de toate zilele m-a făcut 

să înţe leg  că au  o v ib raţ ie  

deosebită, că  sunt  d ife riţi de  

restu l  oameni lor. Pentru mine 

existau oameni şi actori, oameni 

şi  artişt i .  Acest t ip de amint ir i 

m i -au stârn i t cu r ioz itatea 

către l umea teatru l u i .  Acu m ,  

după atâţia ani de meserie, pot 

spune că ceea ce mă atrage în 

cont i n u are spre teatru este 

această întâl n i re cu perso

na l ităţ i l e  l u i .  Teat ru l  este 

pentru mine un vehicul cu care 

pot să călătoresc în biografia 

mea, în biografia altora, într-un 

ţ inut al u nor  energ i i  pe care 

nu le găsesc în realitate. Teatrul 

e pentru mine şi o defulare. Îmi 

place să stau cât mai mult în 

acele zone,  în care de câteva 

or i  m i -am ars ş i  ar i p i l e  la 

temperatura incandescentă de 

acolo. 

C . M . :  Cum v-aţi descoperit 

vocaţia de regizor? 

D.D. : Tatăl meu m-a îndrumat 

către regie, pentru că nu era prea 

m u lţumit de reg izori i  cu care 

lucra.  In iţ ial, am vrut să devin 
regizor de f i lm.  La I nstitut, în 

anul  1 1 .  profesorul meu, regre

tatul Mihai Dlmlu, m-a convins 

să rămân la teatru . I u besc în 

continuare fi lmul . Vocaţia pentru 

teatru m i-am descoperit-o cu 

adevărat mai târziu, când mon

tam deja piese de teatru. Mi-am 

dat examenu l  de abso lvenţă 

cu Proştii sub clar de lună de 

Teodor Mazil u ,  la Teatrul Dra

matic din Arad . La repetiţi i mă 

duceam cu o emoţie îngrozitoare. 

Cum să le spun eu acelor actori , 

care au mult mai multă expe

rienţă decât mine, ce şi cum să 

facă? Participând la un lucru viu, 

care se transforma sub ochii mei, 

am căpătat curaj . Referitor la 

vocaţia de regizor, la cum se 

naşte un spectacol, îmi place 

să-mi  ami ntesc u lt ima parte 

din filmul Andrei Rubliov realizat 

d e  Andre i  Tarkovsk i .  Cop i l u l  

clopotarului care a murit e adus 

de ţar ca să facă un clopot. 1 

se pune totul  la d ispoziţie. El 

îşi ia rolul  în serios şi aproape 

miraculos construieşte clopotul. 

Când clopotu l  a scos pr imu l  

sunet, un  strigăt către Dumnezeu 

în acea lume medievală, copilul 

se p răbuşeşte p lângând ş i  

î i  mărtur iseşte l u i  R u b l iov :  

"n ic iodată tatăl  meu n u  m-a 

învăţat să fac clopote" . Aşa se 
face ş i  teatru l .  

C.M.: Cu cine v-aţi pregdtit pentru 

examenul de admitere la facultate, 

cine a fost in comisie la examenul 



de admitere, ce profesori v-au 

marcat anii studenţiei? 

0.0. : În comisie au fost: Mircea 

Drăgan, Geo Saizescu, Elisabeta 

Bostan, Valeriu Moisescu şi Mihai 

Dimiu. M-am pregătit cu regizorul 

Nicolae Cabel, pe atunci regizor la 

Studioul "Sah ia", azi la "Antena 1 ". 
Tatăl meu m-a îndrumat către 

Nicolae Cabel, care e un om inteli

gent şi m-a ajutat mult. Am avut 

norocul să-I am profesor de regie 

pe Mihai Dimiu ,  care avea o 

vocaţie pedagogică deosebită. 

Orele cu el erau o încântare, mai 

ales când erau dublate de vizite 

la diverse personalităţi artistice ale 

ţări i :  regizori, scriitori, artişti plas

tici. Aşa i-am cunoscut pe Liviu 

Ciulei, Lucian Pintilie, Andrei 

Şerban, care veneau în ţară din 

când în când. Mihai Dimiu căuta 

să ne lărgească orizontul cultural. 

Avea o tehnică de şaman care ne 

i n i ţ ia în a le  teatru l u i .  N u  n e  

impunea nimic. Nu-mi amintesc 

de vreo repetiţie la care să ne fi 

corectat. Azi, când la rândul meu 

sunt profesor de regie la U .A.T.C., 

observ că de multe ori studenţii

regizori sunt foarte dădăciţi şi 

profesorul lucrează în locul lor. 

C.M. : Ce sens are teatrul pentru 

Dominic Dembinski sau ce sens 

ar trebui să aibă acum, la finele 

secolului XX? 

0.0. : Teatrul, alături de alte arte 

este una dintre ocazii le salvării 

fiinţei umane, a spiritu lui asaltat 

de influenţe nocive. Mă preocupă 

ca pr in teatru să încercăm a 

ridica demnitatea omului , căzut 

azi, mai ales în ţara noastră, unde 

l ibertatea şi democraţia prost 

înţelese au ajuns să facă d in  

ind ivid un robot mai rău decât 

pe vremea d ictaturi i .  Eu cred 

că dictatura f i lmului  american , 

a ser ia l u l u i  sud-amer ica n ,  a 

subculturii de tip fast-food şi a 

anum itor postur i  de radio ne 

aduce în situaţia de a ne f i  foarte 

greu să ne sa lvă m ,  să n e  

distanţăm d e  această poluare. 

Trăim într-o lume îngrozitor de 
mult politizată, prea mult atentă 

la zona economică. Încet, î.ncet, 



iubitorul de artă e luat de nisipuri 

mişcătoare care îl duc în beznă. 

Teatrul are posibil itatea să-I ridice 

pe om din marasmul în care a 

căzut. Înainte lucrurile erau sim

ple. Aveam de luptat contra unui 

duşman comun. Acum duşmanul 

e infi ltrat mult mai insidios în jurul 

nostru . Mi-aş dori ca în secolul 

următor poporul nostru să fie 

suf ic ient  de înţe lept ş i  să-şi 

salveze artişt i i  de la pen ib i la 

cenzură economică la care sunt 

supuşi azi .  

C.M. :  Aceste conjuncturi influ

enţează teatrul: repertoriile, 

montările? 

D.D.: Da. Repertoriul unui teatru 

se face acu m  ma i  a les  cu 

gândul de a aduce cât mai mulţi 

spectatori în sală. De aceea, 

repertorii le devin cam aceleaşi. 

Câte o comedie care are succes 

într-un teatru e apoi montată în 

multe alte teatre. E firesc ca un 

director de teatru să îşi dorească 

o marfă cât mai vandabilă, dar să 

se înţeleagă că există locuri în 

cetate unde legile de piaţă nu 

trebuie să funcţioneze riguros. 

Altfel, teatrul ajunge o afacere, un 

produs comercial. La un moment 
dat prod usul  comercial devine 

mai snob, ataşează autori de talia 

l u i  Shakespeare, dar găunoşenia 

cont i n utu l u i  e de mu lte ori mai 

evidentă şi se ajunge la acel tip 

de teatru mortal despre care 

vorbea Peter Brook. Acest lucru 

s-a petrecut în alte părţi şi începe 

să se petreacă şi la noi din raţiuni 

comerc ia le .  Teatru l  a re de 

concurat o anumită mental itate. 

El trebuie să se d istanţeze de 

ceea ce face rău televiziunea. E 

un climat de junglă, dar eu cred 

că întotdeauna pub l icu l  va fi 

receptiv la lucrurile care au forţă 

artistică. Trebuie să ne găsim un 

d rum mai  p rec is  ş i  f im  mai  

solidari în  jurul Binelui , ca un pas 

către mântuire. 

C . M . :  O cronică nefavorabilă 

poate influenţa cariera unui 

regizor? 

D.D. :  Mai multe cronic i  nefa

vorabi le pot i nf luenţa cariera 

u n u i  ar t ist .  D e  aceea,  res

ponsab i l i tatea c r i t i c u l u i  d e  

teatru este m a r e .  U n  cr i t i c  

influent ştie cât rău poate să facă 

şi ar trebui să ştie şi  cât bine 

poate să facă. Cronica nu este 

ad resată doar p u b l i cu l u i  d e  

teatru , c i  mai ales celor care au 

făcut spectacolu l .  Când croni

carul dramatic simte cel mai mic 

lucru de valoare, să-I semnaleze 
neapărat. La noi,  de mu lte ori u n  

spectacol e catalogat global bun 

sau global prost. Lucru care nu 

prea există în real itate, chiar şi 

în cazul spectacolelor care au 

obţinut nenumărate premii .  Uni i  

directori de teatru , mai ales cei 

fără exper ienţă ,  sunt  foarte 

influenţaţi de ceea ce scrie cutare 

critic de teatru despre un regizor, 

despre un actor sau scenograf. 

În modu l  de eval uare a unu i  

colaborator, e i  sunt influenţaţi de 

ceea ce scrie în presă. Vine legea 

care prevede că salari i le pot fi 

acordate în funcţie de valoare. 

Cine stabi leşte valoarea unu i  

artist? 

C . M . :  Critica de teatru va in

fluenţa ceea ce englezii şi 

americanii numesc box-oftice. 

D.D. : Exact. Nu e rău acest lucru. 

E bine să existe departajări între 

artişti şi între spectacole, dar 

trebuie ca acel box-oftice să fie 

cel adevărat. De aceea, sunt 

foarte importante n uanţări le .  

Verdictele pot duce la ierarhi i  

false. 

C.M. :  Un spectacol fără mare 

succes la public poate fi consi

derat unul ratat? 

D.D. : Nu.  Publicul e un criteriu 

important în aprecierea u n u i  

spectacol ,  dar ·nu este singurul .  

Un om avizat poate să-şi formeze 
o părere despre valoarea reală 

a u n u i  s pectacol .  c h i a r  dacă 

sala este pe jumătate goală. Un 

spectacol îşi formează publ icul  
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lu i ,  mai larg sau mai restrâns. De 

asemenea, un teatru îşi poate 

ed uca pub l i cu l .  Poate să- I  

coboare sau poate să-I înalţe. 

Nu numai publicul este cel care 

defineşte un spectacol ,  ci şi un 

teatru poate să-şi găsească 

publicul lui , pe care să-I cultive, 

făcând spectacole bune. 

C . M . :  Ce vă influenţează op

ţiunile regizorale, care sunt 

criteriile dvs. atunci când vă 

opriţi asupra unui text pe care 

vreţi să-I montaţi? 

D.D. :  Momentul în care te decizi 

asupra unui text e unul intim,  greu 

de tradus în cuvinte. U n  text 

trebuie să-ţi dezvăluie, ca cititor 

al l u i ,  n i şte s impat i i  comune 

asupra unor teme care zac în tine. 

Când acest lucru se întâmplă, 

atunc i  înt re m i n e  şi text se 

creează o punte care mă face 

să-I propun spre a fi montat. 

C.M.:  Care este dramaturgul dvs. 

preferat  sau de dramaturgia 

căruia vă simţiţi mai apropiat? 

D.D. : Nu am dramaturgi preferaţi. 

Mă interesează în continuare 

Caragiale, lonesco, Beckett. N-am 

montat nici o piesă de Shake

speare până acum şi îmi doresc, 

pentru a-mi verifica maturitatea 

regizorală. Mi-a plăcut mult piesa 

Petru sau petele din soare de 

V lad Zografi , pe care am vrul să 

o montez în premieră absolută la 

Teatrul "Nottara" , cu Alexandru 

Repan, Ştefan Sileanu, Gheorghe 

Visu .  M-am îmbolnăvit şi când 

am revenit, d i rectorul Teatru lu i  

"Nottara" , Vlad Rădescu,  mi-a 

spus că nu are sens să concurăm 

Teatrul "Bulandra", care între timp 

inclusese piesa în repertoriul său. 

Mi-a părut rău că acest proiect 

nu s-a împlinit. 

C.M.: Pe scena Teatrului"Nottara" 

aţi montat spectacolul Aceşti 

nebuni făţarnici de Teodor Mazifu, 

iar la Teatrul Naţional de Tele

viziune aţi realizat un spectacol 

intitulat Sub clar de lună după 

piesa Proştii sub clar de lună de 

Teodor Mazilu, pentru care aţi fost 

nominalizat la Premiile UNITER. 

Ce v-a atras la dramaturgia lui 

Teodor Mazilu? 

D.D.: Eu am debutat cu o piesă 

de Teodor Mazilu şi continui  să-I 

iubesc. Cred în el nu atât ca într

un dramaturg cât într-un eseist, 

într-un fi losof de calitate. Piesele 

lui sunt nişte eseuri comico-mo

rale. Inteligenţa lui scăpărătoare 

m-a at ras . A fost unu l  d i ntre 

rad iograf i i  foarte exacţi ai 

societăţii şi am vrut să probez, 

d u pă atâţ ia an i ,  dacă acest 

lucru mai stă în picioare. Cu o 
anum ită actualizare a textelor, 

problematica lu i  Ma.zilu rămâne 

intactă. La spectacolul  de tele

v iz iune m i -a reuş i t  ma i  b ine  

înscrierea temei mazi l iene în 

cont ingentu l  actua l :  l u mea 

telenovele i ,  a reclamelor. Am 

inventat practic un  personaj , 

televizorul, în jurul căruia, ca în 

faţa unui altar, se petrece totul .  

Mazi l u  rezistă ş i  azi  dacă ne 

apropiem de dramaturgia lui cu 

sinceritate, fără să fim ipocriţi, aşa 

cum el n-a vrut să fim vreodată. 

C.M.:  Ce v-a durut mai mult din 

ce aţi trăit În lumea televiziunii, 

unde lucraţi din 1992? 

D.D. : Mă doare foarte tare că la 

Televiziunea Română nu se fac 

destule eforturi financiare pentru 

ca Teatrul Naţional de Televiziune 

să devină o i nst ituţ ie sol idă.  

Teatrul de televiziune este una 

din căile prin care Televiziunea se 

poate mântui. Pe toate posturile, 

săptămânal , sunt zeci de ore de 

aşa zise talk show-uri , în care ai 

impresia că vezi nişte copii lăsaţi 

într-o încăpere în care o cameră 

de te lev i z i u n e  a fost u i tată 

deschisă. Un "spectacol" difuzat 

zilnic, dimineaţa şi seara. Acest 

t imp de emisie este imens în 

raport cu ce l  acordat u n o r  

emis iun i  d e  cultu ră .  Nu  spun 

că spectacolele de teatru făcute 
de n o i  la TVR s u n t  n e a p ă rat 
grozave. Este însă loc dest u l  CCJ 
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regizori im portanţi să vină şi 

să rea l i zeze spectaco le  de 

te leviz i u n e .  Au fost p re luate 

spectacole de Si lviu Purcărete 

sau Tompa Gabor, create pe 

scenă. Au fost difuzate şi ni s-au 

părut plictisitoare. Cu totul altceva 

ar fi ca aceşti regizori să facă 

acele spectacole la Televiziune, 

cu mijloace tehnice specifice. Ar 

fi un câştig enorm. Eu ţin foarte 

tare la  Teat r u l  Naţ iona l  de 

Televiziune, care este o floare 

rară. Am scenarii care zac din 

l i psă de bani sau din cauza 

criteri i lor care se aplică pentru 

intrarea lor în producţie. Dacă vii 

cu un text important, ţi se spune 

că nu e pentru televiziune, unde 

s-ar vrea ca teatrul să aibă o 

audienţă la fel de m
'
are precum 

Baywatch. Ni se cer comed i i  

uşurele c u  actori mari . E u  cred 

că televiziunea publică ar trebui 

să-şi permită luxul de a acorda 

bani unor emisiuni prin care se 

propagă o cultură înaltă, pentru 

mi lioanele de telespectatori pe 

care nu-i deranjează nici Shake

speare ,  n ic i  Carag ia le ,  n ic i  

Cehov. Banii a r  putea fi luaţi de 

la alte departamente, u nde se 

cheltuie periculos de mult şi cu 

totul nejustificat. 

Regizorul Dominic Dembinski 

s-a născut la 1 8  august 1 957 

în Arad. A absolvit Institutul 

de Artă Teatrală şi Ci nema

tograf i c ă ,  Facu ltatea d e  

Regie, l a  Bucureşti în 1 981 . 

A fost coleg cu Victor Ioan 

F r u n ză ,  To m p a G a bor, 

A n d re i  M i h a lache ş i  A n a  

Maria Beligan. Absolvent al 

cursurilor de Arta Actorului  

de la "The Lee Strasberg 

Theatre Institute" - New York 

în 1 995. În perioada 1 981 -

1 987 a fost regizor artistic 

l a  Teat r u l  D r a m a t i c  d i n  

viscolul de Mihai lspirescu, 
Misterele L ondrei de 
G . B .  S h aw, Aşteptându-1 

pe Godotde Samuel Beckett 
ş i  Aceşti nebuni făţarnici 

de Teodor Mazi l u .  Specta

cole de televizi u ne: Pasărea 

( d o c u m e n tar a r t i st i c ) ,  

Mântuleasa nr. 1 0  (docu
m e n t a r  a r t i s t i c ) ,  Conu ' 

Leonida . . . d e  Cara g i a l e ,  
Henric IV de P i ra n d e l l o ,  
Portret de S. Mro�ek, Aranca 

după Cezar Petrescu (fi l m  

de televiziune), Toma după 

20 de ani (documentar artis
tic), Sub clar de lună după 

Constanţa, unde a montat 
Teodor Mazilu.  A fost recom

spectacole prec u m  Capul 
pensat cu peste 1 5  premii  

de răţoi d e  G. C i p i r i a n ,  
Bădăranii d e  G o l d o n i ,  

Conu ' Leonida faţă cu 

reacţiunea de Ca rag i a l e ,  

A ceşti ingeri trişti d e  

D.R. Popescu, Nu sunt turnul 

Eiffel de Ecaterina Oproiu, 

Oedip d u p ă Sofo c l e  (în 

c o l a bora re cu A. M i h a 

lache). D i n  1 987 este regi

zor la Teatrul " Nottara" din 

B u c u reşti ,  u nde a pus în 

scenă Livada de vişini de 

C e h ov, Cuibul de Tu d o r  
P o p e s c u ,  Henric IV  d e  

Pirandello, Regele moare de 

Eugen Ionesc u ,  Şantaj de 

L. Razumovskaia, Arşiţa şi 

pentru regie, burse de studii 
şi invitaţii la festival uri din 
România şi din străinătate: 
S . U . A . ,  R u s i a ,  Germ a n i a ,  
U c ra i n a ,  I ta l i a ,  F r a n ţ a ,  
Polonia,  C h i le, Argenti na,  
Uruguay. În 1 998 a pri m it 

Premiul A.P. T.R. pentru cea 

mai bună emisiune culturală 

de televiziune. Este lector 
u n iversitar la U.A.T.C. d i n  
Bucureşti, Catedra d e  Regie 
Teatru. În actuala stagiune a 
real izat la Teatrul Dramatic 
" O v i d i u "  d i n  C o n st a n ţ a  

spectacolu l  c u  piesa Volup
tatea - marţi la miezul nopţii 
de Peter Karvas. 


